
fenomén kvalita  | 97/2021 | www.iprosperita.cz

Strana vychází pod partnerskou záštitou České společnosti pro jakost

Kvalita je u nás důležité téma
Okruh fandů kvality se rozrůstá. Jedním
z důkazů je stále četnější rodina těch firem
a organizací, které se přihlásily do soutěže
Ambasador kvality a byly oceněny. Tu vy-
hlašuje každým rokem Česká společnost
pro jakost. Loni v ní výrazně zabodovala
olomoucká firma Koyo Bearings Česká re-
publika s.r.o., která se řadí mezi světové
špičky ve výrobě ložisek. Jak zde ke kvalitě
přistupují a v jakém pojetí na ni nahlížejí,
o tom jsem hovořila s ředitelem Ing. Mar-
kem Janků:

Jak byste charakterizoval vaši společnost,
čím se vyznačuje? 

Společnost Koyo Bearings Česká republika je
součástí japonské korporace JTEKT, kterou zčás-
ti vlastní Toyota. Náš výrobní systém je tak po-
staven na principech Toyota Production Syste-
mu, který si zakládá na zjednodušení a zeštíhlení
procesů a odstranění zbytečných operací. Svou
pozornost zaměřujeme na maximální efektivitu
všech procesů, vysokou produktivitu a kvalitu.
Věnujeme se intenzivně automatizované digitali-
zaci v souladu s principy Průmyslu 4.0. Současně
ale chceme, aby zde zůstala lidsky srozumitelná
podoba plánování, reportingu a řízení výrobní-
ho procesu. Vše s důrazem na bezpečnost našich
více než 400 zaměstnanců. 

Firma je držitelem mnoha ocenění a součas-
ně se věnujete řadě odpovědných a udrži-
telných projektů. Představil byste některé
z nich?

Dlouhodobě prosazujeme strategii společenské
odpovědnosti vyvážené ve všech svých třech pi-
lířích. První je ekonomický, který stavíme na
etickém kodexu, odmítání korupce, plníme zá-
konné požadavky, a řádně platíme daně a odvo-
dy. Jsme aktivní v nejrůznějších zájmových

sdruženích na podporu technického vzdělávání
v regionu a také věnujeme pozornost podpoře
neziskových organizací a charitě.

Druhý pilíř je environmentální, který se za-
bývá dopadem výroby na životní prostředí. Ne-
ustále realizujeme projekty, které vedou k tzv.
zelenější výrobě, snížení emisí CO2 či znovu-
využitelnosti a snížení množství odpadu. Tyto
naše snahy byly symbolicky odměněny napří-
klad třetím místem v soutěži za dlouhodobý
přínos v oblasti životního prostředí, kterou loni
vyhlásil Olomoucký kraj. 

Posledním pilířem je sociální, ve kterém je
naším cílem spokojený a zdravý zaměstnanec
a snažíme se o tzv. work-life balance. Pořádáme
nejrůznější sociální akce pro celé rodiny, pod-
porujeme zdravý životní styl a jako velmi důle-
žité téma vnímáme prosazování principů age
managementu, tedy řízení s ohledem na věko-
vou různorodost zaměstnanců.

Že i v této oblasti jdeme správným směrem,
nám v roce 2019 stvrdilo prestižní ocenění Ná-
rodní cena České republiky za společenskou od-
povědnost. Opakovaně se úspěšně umisťujeme
v soutěži Sodexo Zaměstnavatel regionu a rád
potvrzuji, že jsme čerstvě získali mezinárodně
uznávanou akreditaci Investors in People. 

Není neznámou informací, že si zakládáte
na kvalitě. Jak ji řídíte? A jaké metody a ná-
stroje kvality využíváte? 

Systém kvality prostupuje celou strukturou fir-
my. Požadavky a zásady standardu IATF16949
jsou rozpracovány a používány v každodenním
řízení závodu. Snažíme se klást důraz na systé-
mové používání PDCA cyklu pro neustálé zlep-
šování a měření dosahovaných výsledků na pře-
dem jasně definované a nastavené cíle. Co se tý-
ká metod, tak důležitým nástrojem je v rámci
řešení problémů důsledné využívání 5xProč,
Pareta a Ishikawi. Co se nám podařilo v návaz-
nosti na naše procesy obrábění, je využívání sta-

tistických metod. Ve výrobě máme velmi dobře
implementováno SPC, pomocí na zakázku děla-
ných elektronických jednotek a SW vyhodno-
cujeme v reálném čase způsobilost procesu a vi-
díme, jak probíhalo řízení procesu na každém
obráběcím stroji. Všechna data jsou online pře-
nášena na disk a archivována, takže zpětně mů-
žeme kdykoli provést ověření toho, co se na da-
ném stroji v daném čase událo. 

Myslíte si, že je kvalita rozhodujícím fakto-
rem pro konkurenceschopnost?

Podle mého názoru je to jeden z klíčových fak-
torů. Nicméně v naší oblasti výroby ložisek vi-
díme, že se stává samozřejmostí a čím dál více
rozhoduje cena produktu.

Za rok 2020 jste získali ocenění Ambasador
kvality ČR. Jaký byl impulz pro přihlášení se
do soutěže? 

Kvalita je u nás důležité téma a vždy jsme rádi,
pokud můžeme získat od externích odborníků
zpětnou vazbu o našem systému řízení a o tom,
co případně můžeme zlepšit. Přihlášením do
soutěže Ambasador kvality jsme chtěli získat
názor a pohled zkušených kolegů z České spo-
lečnosti pro jakost, kteří mají příležitost navště-
vovat spoustu firem a porovnávat silné/slabé
stránky nejen v rámci hodnoticího auditu této
soutěže. Pro nás byl velmi cenný jejich pohled
a hodnocení. To, že jsme získali ocenění, bylo
pro naši firmu a tým lidí velké povzbuzení do
budoucnosti a velkým závazkem, že vysoký
standard řízení minimálně udržíme. 

A bylo náročné projít všemi nástrahami to-
hoto klání? 

Při hodnocení jsme se snažili otevřeně prezen-
tovat naše procesy a systém řízení. Většinou
z každého auditu vládne ve firmě určitá obava,
ale musím ocenit velmi pozitivní přístup hod-
notitelů. Takže nebylo to úplně jednoduché,
ale není se čeho bát a doporučuji dalším zá-
jemcům jít aktivně do této soutěže. Myslím, že
stojí za to vědět, kde je firma v porovnání
s ostatními podniky. 

Zdálo se vám komplexní hodnocení složité?

Já se v oblasti kvality automobilového průmyslu
pohybuji již 20 let, takže bych neřekl, že bylo
složité. Je faktem, že v některých částech hod-
nocení jsme zabrousili do větších detailů než
například při zákaznických auditech, ale vždy to
bylo velmi konstruktivní a v pozitivní rovině
s příklady toho, co by podle hodnotitelů šlo
zlepšit. 

za odpovědi poděkovala Eva Brixi

Součástí poslání
Čes ké společnosti
pro jakost je oce-
ňovat organizace,
které kvalitou žijí,
kvalitu šíří, aktivně
se zasazují o její
implementaci. Vel-

mi prestižními jsou bezpochyby soutěže,
které ČSJ vyhlašuje a organizuje. Jednou
z nich je i Ambasador kvality ČR. Od června
je možné se do tohoto klání přihlásit. 
Uzávěrka přihlášek je stanovena na 30. zá-
ří 2021. Díky spolupráci s Asociací malých
a středních podniků a živnostníků ČR se 
do soutěže bude moci zapojit daleko více
firem než dosud. 

Česká společnost pro jakost dlouhodobě usilu-
je o rozvoj a všeobecnou popularizaci nástrojů
managementu kvality. Podporou kvality chce
přispívat i k ekonomickému úspěchu firem
a poskytování kvalitních služeb subjektů ve ve-
řejném sektoru a jejich efektivnímu fungování.
Právě proto byla vyhlášena tato soutěž, která
letos vstupuje do čtvrtého ročníku a je založe-
na na posouzení nejen dosažených výsledků
organizací, ale především na posouzení jejich
přístupu ke kvalitě jako k fenoménu, který je
nezbytným předpokladem pro dlouhodobou
úspěšnost.

Kvalita v tomto programu oceňování není
však chápana pouze jako souhrn přístupů, kte-
ré vedou k zajištění podmínek pro výrobu kva-
litních produktů či poskytování kvalitních slu-
žeb. Zahrnuje i další aktivity, mezi které patří

například aktivní propagace a komunikace
kvality u všech důležitých zainteresovaných
stran, inovace produktů, odpovědný a udrži-
telný přístup k podnikání. Posláním soutěže je
také předat managementu zpětnou vazbu
o stavu a směřování organizace na cestě
k úspěchu, jehož je kvalita základem. 

Předsedkyně České společnosti pro jakost
Elena Stibůrková k vyhlášeným cenám uvedla:
„Ambasadory kvality České republiky se mo-
hou stát organizace, pro které je kvalita součás-
tí filozofie a kvalitu vnímají jako předpoklad
k zajištění dlouhodobé úspěšnosti, což musí
být při hodnocení patrné na první pohled.“
A připomněla: „Oceněné organizace musí rov-
něž doložit své aktivity při propagaci kvality
směrem ke všem zainteresovaným stranám.
Stávají se příkladem, jak přistupovat ke zvyšo-
vání kvality a společenské odpovědnosti.“

Eva Svobodová, členka představenstva
a generální ředitelka Asociace malých a střed-
ních podniků a živnostníků ČR, doplnila: „Sy-
stémový přístup ke kvalitě je jedním z pilířů
podnikání nejen členů naší asociace, ale většiny
firem v České republice. Asociace se stala part-
nerem ceny Ambasador kvality ČR, protože
kvalita je cestou k přítomnosti našich podniků
na zahraničních trzích, je cestou k udržitelné-
mu rozvoji a rozvoji inovačních schopností.
Účast v ceně dává našim členům mimořádnou
příležitost, jak se porovnat s konkurencí a pro-
kázat, že české malé a střední podniky dbají na
kvalitu řízení, produktů i služeb, a navíc šíří
povědomí o důležitosti kvality.“

V rámci ocenění je hodnoceno pět oblastí.
První je orientována na ekonomické ukazatele.
Druhá oblast nazvaná Ocenění za kvalitu se

zaměřuje na to, jaká ocenění v oblasti kvality
organizace již získala, jaké má akreditované
certifikáty, a případně jaká personální „kvali-
tářská“ ocenění obdrželi pracovníci organizací.
Třetí oblastí s největší váhou v hodnocení jsou
„aktivity organizace na podporu kvality“. Tam
se řadí například zapojení do národních či me-
zinárodních profesních organizací, organizo-
vání odborných akcí, publikační či přednáško-
vá činnost pracovníků. Čtvrtá se soustředí na
udržitelný rozvoj a ochranu životního prostře-
dí a poslední na ochranu spotřebitele.

Výkonný ředitel České společnosti pro ja-
kost Petr Koten řekl: „Organizace jsou hodno-
ceny nejen podle současných ekonomických
výsledků, ale především je mapován jejich pří-
stup ke kvalitě, která je předpokladem k dlou-
hodobé úspěšnosti, ekonomickému a spole-
čenskému rozvoji. Dokladují své aktivity při
propagaci kvality, podpoře inovací, uplatňová-
ní společensky odpovědných přístupů, naplňo-
vání zásad udržitelného rozvoje a odpovědné
komunikaci.“

Vítězem posledního ročníku ceny ve fi-
remním sektoru a Ambasadorem kvality se
stala společnost Koyo Bearings Česká republi-
ka s.r.o. Hodnotitelé ocenili zejména širokou
škálu aktivit v oblasti kvality a šíření povědomí
o kvalitě, projektů zlepšování, inovací, rozvoje
pracovníků a na poli ochrany životního pro-
středí. K získané ceně se ředitel společnosti
Marek Janků vyjádřil: „Naším cílem je, aby
všichni zaměstnanci kvalitu vnímali jako fi-
remní strategii a nástroj ke zvyšování efektivity
všech procesů. Věříme, že je to správná cesta
ke zlepšování konkurenceschopnosti a prosa-
zení se na náročném trhu, který v oblasti výro-

by ložisek panuje. Je důležité zmínit, že každý
systém řízení je především o lidech, týmové
spolupráci, komunikaci a celkové firemní kul-
tuře. Tu máme u nás v závodě, podle mého ná-
zoru, na velmi vysoké úrovni, a proto patří vel-
ké poděkování všem zaměstnancům naší spo-
lečnosti. Díky nim jsme získali toto prestižní
ocenění.“

Soutěž pro uchazeče nepředstavuje zásadní
administrativní zátěž. Zájemci vyplní jedno-
duchý dotazník, který je zpřístupněn na inter-
netových stránkách České společnosti pro ja-
kost. Kvalifikovaní hodnotitelé provedou po-
souzení údajů uvedených v dotazníku. Prvních
šest nejlepších organizací postupuje a následně
se u nich uskuteční jednodenní ověřovací po-
souzení na místě. 

První, dotazníková fáze účasti v soutěži je
zcela bezplatná. Zpoplatněno je druhé kolo,
kdy probíhá hodnocení na místě. Výše poplat-
ku činí 18 000 korun a je navýšena o skutečné
cestovní náklady hodnotitelů. V případě veřej-
ného sektoru je poplatek nižší – 15 000 korun.
Vyhlášení soutěže se uskuteční v rámci slavno-
stního večera pořádaného při příležitosti ko-
nání pravidelné podzimní Mezinárodní konfe-
rence kvality na začátku prosince tohoto roku. 

Mezi Ambasadory kvality ČR a úspěšné 
držitele ceny se zařadily firmy jako již jmenovaná
Koyo Bearings Česká republika, s.r.o., Albert
Čes ká republika, s.r.o., ŠKODA AUTO, a.s., nebo
Makro Cash&Carry ČR s.r.o. Ve veřejném sekto-
ru se ambasadory kvality staly Statutární město
Děčín, Úřad městské části Praha 10, Fyzikální
ústav AV ČR v.v.i./ pracoviště ELI Beamlines,
Úřad průmyslového vlastnictví, město Hranice
nebo Dopravní podnik hl. m. Prahy, a.s. (tz)

Čtvrtý ročník soutěže Ambasador kvality ČR je tady

Ing. Marek Janků, ředitel Koyo Bearings
Česká republika s.r.o.


